
 موزه سینمای ایران در ادامه 
انتشار سلسله برنامه های تاریخ 
شفاهی خود به مناسبت زادروز 
ژاله علو؛ گوینده رادیو، صداپیشه 
و بازیگر بخش هایی از گفت وگوی 
این هنرمند را منتشر کرد. ژاله 
علو با بیان اینکه در سال ۱۳۰۶ در 
تهران متولد شده است، گفت: در 
یک خانواده که اهل فرهنگ، ادب 
و خوشنویسی بود بزرگ شده ام. 
پدرم علاقه زیادی داشت که من با 
ادبیات کشور آشنا باشم به همین 
دلیل از هفت سالگی با شروع مدرسه 
کتاب حافظ، سعدی و شاهنامه 
برایم می خواند و من را تشویق 

می کرد تا با اشعار بزرگان کشور آشنا باشم. 
وی ادامه داد: از دانشسرای مقدماتی مستقیما 
وارد رادیو شدم و اعلام برنامه می کردم. در آن 
زمان ما به میدان ارگ می رفتیم و با ماشین 
گویندگان را به بی سیم که یک استودیو پخش 
داشت و اغلب برنامه ها زنده پخش می شد، 
می بردند. یعنی اگر زنده یاد صبحی مهتدی 
برای قصه گویی می آمد و یا زنده یاد راشد برای 
سخنرانی می آمد به صورت زنده پخش می شد. 
علو بیان داشت: هیچ چیزی جز عشق من را به 
سمت کار نمی برد و تمام دوستان از دل و جان در 
رادیو کار می کردند و مسئولیت خود می دیدند. 
وی با بیان اینکه فیلم های زیادی بازی کرده 
است، خاطرنشان کرد: یکی از فیلم هایی که در 

آن نقش آفرینی داشتم »طلسم گمشده« بود 
که دومین فیلم رنگی در ایران بود. همکاری من 
با تئاتر بیش از دو سال و نیم طول نکشید زیرا 
کارهایم در رادیو آنقدر زیاد شده بود که دیگر 
نمی توانستم در تئاتر حضور داشته باشم. علو با 
بیان اینکه در اواخر دهه ۳۰ کم کم کار سینما را 
رها کرد، افزود: در آن دهه کیفیت کار متفاوت 
شده بود و دیگر نه من آنها را می پسندیدم و 
نه آنها من را و کارم به رادیو و دوبله محدود 
شده بود، سرپرست دوبلاژ بودم و در رادیو 
برنامه های مختلفی را کارگردانی می کردم. در 
دهه ۵۰ چند فیلم بازی کردم و در ادامه آنها در 
سریال »امیرکبیر« و »روزی روزگاری«و.. نیز 
حضور پیدا کردم اما همچنان با دوبلاژ همکاری 
می کردم و در سال ۵۸ از رادیو بازنشسته شدم. 

وی با بیان اینکه هنرمندان زیادی 
بودند که دیگر نظیر آنها را نخواهیم 
داشت، خاطرنشان کرد: البته هنوز 
هم هنرمند داریم که قابل توجه و 
احترام هستند اما یاد یاران از دست 
رفته در زمانی که آدم مرور خاطرات 
می کند، خیلی عزیز است. دوستانی 
بودند که در رادیو، دوبله، سینما و 
تئاتر همراه و همکار و همگام بودیم 
با هم به کارمان عشق می ورزیدیم، 
عاشقانه کار می کردیم و باهم اثری 
به وجود می آوردیم که مردم روزی 
دیدند و شنیدند و در خاطره هایشان 
نگه داشتند و هنوز بعد از سال ها وقتی 
من را می بینند می گویند ما با صدای 
تو بزرگ شدیم. علو در ادامه گفت: یادم می آید 
روزی یکی از مجلات درباره خانم چهره آزاد از 
من سوال کرد و من در پاسخ گفتم او کارش را 
با عشق شروع کرد و عشقش را در کارش نیز به 
کار برد زیرا هنر و عشق از هم جدا نیستند. او به 
نیکنامی زندگی کرد و با جلال و عظمت از دنیا 
رفت. وی ادامه داد: من معتقدم مرگ ترسناک 
و دردناک نیست بلکه یک پرواز باشکوه است و 
خوشا به حال کسانی که با شکوه پرواز می کنند. 
علو بیان داشت: تمام تلاشم را کردم تا کارهایم 
را با صمیمیت، صداقت و عشق انجام بدهم و در 
تمام مدت به مردم عشق ورزیدم؛ به همین دلیل 
مردم به من لطف دارند و همین برای من بهترین 

پاداش است.
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و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
صنایع دستی که برای شرکت در سومین اجلاس 
وزاری گردشگری عضو »D-۸« به پاکستان 
سفر کرده است، پیشنهادهایی را برای تسهیل 
گردشگری بین کشورهای اسلامی مطرح کرد 
و "گردشگری را مؤثرترین راه کار برای زدودن 

چهره منفی جعلی دانست".
عزت الله ضرغامی پس از دیدار با ایسیاکا 
عبدالقادر امام، دبیرکل D-۸ )گروه هشت کشور 
اسلامی درحال توسعه( در سخنرانی این اجلاس، 
درباره اهمیت ماهیت اسلامی کشورهای »دی 

ـ هشت« و ضرورت توجه به اشتراکات از جمله 
گردشگری حلال و دوستدار مسلمان به عنوان 
مزیت رقابتی،  سخن گفت و درباره گردشگری در 
دسترس، سیاست درهای باز و روان سازی فرآیند 
صدور روادید، از جمله تسهیل و لغو روادید، 
سفرهای ارزان قیمت، گردشگری خانواده محور، 
انتخاب و اعلام شهر گردشگری »دی  ـ هشت« و 
ایجاد مرکز آموزش، پیشنهادهایی را مطرح کرد.

وی با اشاره به پدیده اسلام هراسی اظهار 
داشت: متأسفانه تبلیغات مغرضانه، کشورهای 
اسلامی را در معرض تبعیض نژادی، پیش داوری 

منفی و بدنام سازی قرار داده است. وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ادامه داد: 
گردشگری با معرفی ماهیت واقعی کشورهای 
اسلامی، مؤثرترین راهکار برای زدودن این چهره 

منفی جعلی است.
علاوه بر این در دیدار ضرغامی و  »ایساکا 
عبدالقادر امام«، دبیرکل D-۸ پیشنهاد برگزاری 
نخستین نشست تخصصی تورگردانان کشورهای 
عضو این گروه در ایران مطرح شد. ضرغامی در 
این سفر با با علامه سیدساجد علی نقوی ـ رهبر 
شیعیان پاکستان ـ نیز دیداری داشت که درباره 
راه کارهای مختلف برای تقویت رابطه گردشگری 

بین دو کشور گفت وگو شد.

پیشنهادهای ضرغامی به »دی  هشت«

 تمرکز مستندسازان 
بر سوژه های اجتماعی

 مجید افشاری: 
سعی کردیم کار جذابی بسازیم

 مجید افشاری، نویسنده و بازیگر سریال 
»فوفو مسافری از کامادو«  می گوید: تا 
جای ممکن برای این کار کودکانه خودمان 
وسواس  با  و  دادیم  به خرج  حساسیت 
شوخی ها را نوشتیم تا سانسورهای عجیبی 
نداشته باشد. او معتقد است: »فوفو مسافری 
از کامادو« در حوزه کودک اتفاق خوبی 
رقم زده و کار موفقی شده است. سریال 
»فوفو مسافری از کامادو« به کارگردانی 
میثم معراجی هر هفته سه شنبه ها از پلتفرم 
فیلم نت عرضه می شود. جواد رضویان، الیکا 
عبدالرزاقی، رضا شفیعی جم و مجید افشاری 
از بازیگران این سریال هستند. تاکنون چهار 
قسمت از این مجموعه عرضه شده است. 
مجید افشاری، عضو گروه نویسندگان و 
بازیگر سریال »فوفو مسافری از کامادو« در 
گفت وگویی با ایسنا تاکید کرد که تلاش 
کرده اند فیلمنامه ای متفاوت که برای کودکان 
و خانواده هایشان جذاب باشد، نوشته و به 
تولید برسانند. او با بیان اینکه نوع شوخی ها 
بزرگسالان  و  برای کودکان  نوشتن  در 
متفاوت است؛ توضیح داد: خوشبختانه 
تیم نویسندگان سریال »فوفو مسافری از 
کامادو« تیم بسیار خوبی بودند و من در 
کنار سلمان خورشیدی، حسام حیدری، 
میثم معراجی و نگین موسوی سعی کردیم 
فیلمنامه ای متفاوت را که برای کودکان و 
خانواده هایشان جذاب باشد تولید کنیم. 
افشاری همچنین بیان کرد: تجربیات گذشته 
من بیشتر شوخی نویسی برای مخاطبان 
بزرگسال بود که اساسا سبکی متفاوت تر 
با آنچه در این سریال می بینید است اما با 
برگزاری جلسات متعدد سرانجام به یک 
سبک مشخص در شوخی نویسی رسیدیم 
که این شوخی ها در کلیت داستان هم درست 
از آب درآمدند. این بازیگر و مجری تلویزیون 
ادامه داد: کار مختص کودکان بود بسیار 
با وسواس شوخی ها را نوشتیم که مناسب 
کودکان باشد و فضای سانسوری عجیبی 
وجود نداشته باشد. وی درباره همکاری اش 
با کارگردان جوان این سریال هم عنوان کرد: 
من قبلا با آقای میثم معراجی به عنوان بازیگر 
در پروژه سینمایی »بازیوو« همکاری داشتم 
و دوستی بین ما شکل گرفته بود، زمانی که 
صحبت ساخت این سریال برای پلتفرم مطرح 
شد روی حساب همان دوستی در اتاق فکر 
این مجموعه حضور پیدا کردم و به دلیل 
شناختی که از شیوه کار میثم معراجی پیدا 

کرده بودم این مسیر به راحتی پیش رفت.

 سفیر روسیه در آمریکا گفت: واشنگتن با طرح 
ادعاهایی مبنی بر عدم اجرای تعهدات روسیه براساس 
کنوانسیون تسلیحات شیمیایی تلاش می کند توجهات 
را از تقصیرات خود منحرف کند. او همچنین از واشنگتن 
خواست تا از ارسال جنگنده های اف۱۶- به اوکراین 
خودداری کند. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 
تاس، آناتولی آنتونوف، این سخنان را در کانال تلگرامی 
نمایندگی دیپلماتیک روسیه منتشر کرد. اظهارات او 
در واکنش به مقاله بانی جنکینز، معاون وزیر خارجه 
کنوانسیون  به  روسیه  اظهارکرد:  که  آمریکاست 
ممنوعیت استفاده از سلاح های شیمیایی پایبند نیست 

و ظاهرا ذخایر اعلام نشده ای از عوامل جنگ شیمیایی 
را نگه می دارد. آنتونوف افزود: »این تاکتیک مورد علاقه 
آمریکاست که دیگران را تحقیر کند تا توجه را از گناهان 
خودش منحرف کند.« سفیر روسیه در واشنگتن بیانم 
داشت: »روسیه زرادخانه سلاح های شیمیایی خود را در 
سال ۲۰۱۷ از بین برد. واشنگتن و وزارت امور خارجه آن 
به خوبی از این موضوع آگاه هستند. دولت ایالات متحده 
سال هاست که به جامعه جهانی وعده انهدام عوامل 
جنگ شیمیایی را داده است. اما برای تحقق این هدف 
عجله ای ندارد و از این بهانه استفاده کرد که غیرفعال 
کردن مهمات در ایمن ترین حالت انجام شده است. 

در نتیجه، غیرنظامی سازی شیمیایی با تاخیر قابل 
 توجهی اتفاق افتاد و بیش از ۱۰ سال طول کشید تا 
ایالات متحده از شر ۱۰ درصد سلاح های باقی مانده 
خلاص شود.« سفیر روسیه تاکید کرد: »در صورتی که 
نمایندگان وزارت امور خارجه در مورد پایبندی روسیه 
به کنوانسیون سوالی دارند، توصیه می کنیم به اسناد 
منع استفاده از سلاح های شیمیایی که خلع سلاح 
شیمیایی کامل و موفق روسیه را تایید می کند، مراجعه 
کنند. سفیر روسیه در ادامه داد: ایالات متحده باید 
برنامه های انتقال جنگنده های اف- ۱۶ به کی یف را برای 

جلوگیری از تشدید تنش کنار بگذارد.

روسیه اتهام زنی آمریکا را رد کرد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 با درخواست دادستانی آمریکا
استفاده از فضای مجازی برای ترامپ 

محدود می شود؟
 وزارت دادگستری آمریکا از یک قاضی فدرال خواست 
تا با هدف جلوگیری از افشای جزئیات »حساس« جلسات 
دادرسی رئیس جمهور سابق این کشور، علیه او دستور 
محدودیت استفاده از فضای مجازی صادر کند. به گزارش 
گاردین، وزارت دادگستری آمریکا، از تانیا چوتکان، قاضی 
فدرال خواسته است تا برای آنکه دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
سابق این کشور جزئیات حساس مربوط به جلسات دادرسی 
وی در پرونده شورش ششم ژانویه ۲۰۲۱ را افشا نکند، علیه 
وی حکمی مبنی بر محدودیت دسترسی به فضای مجازی 
صادر کند. دادستان های وزارت دادگستری آمریکا با این ادعا 
که باتوجه به سابقه ترامپ در انتشار پست هایی در فضای 
مجازی درباره »شهود، قضات، وکلا و سایر مسائل حقوقی 
جاری علیه وی«، صدور چنین حکمی علیه ترامپ »اهمیت 
ویژه ای« دارد. در گزارش روند دادرسی آمده است: اگر متهم 
با استفاده از جزئیات یا به عنوان مثال رونوشت های هیات 
منصفه که در تحقیقات مقدماتی ارائه شده است، شروع به 
انتشار پست های علنی کند، ممکن است تأثیرات مخربی روی 
شهود گذاشته یا اجرای عادلانه عدالت در این پرونده را به طور 
نامطلوبی دستخوش تغییر کند. ترامپ تنها چند ساعت پیش 
از درخواست دادستانی از چوتکان، پستی که همه کلمات 
آن با حروف بزرگ تایپ شده بود را در شبکه اجتماعی وی 
موسوم به »تروث سوشال« و هشداری با این مضمون منتشر 
کرد: »اگر مرا تعقیب کنید، تعقیب تان می کنم!« هرچند 
ترامپ مقصود خود از این پست را به روشنی بیان نکرده اما 
وزارت دادگستری آمریکا مدعی شده است که او »یا به طور 
مشخص یا ضمنی« به مداخله در پیروزی احتمالی اش در 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا اشاره کرده است. 
حکم پیشنهادی که وزارت دادگستری آمریکا خواستار صدور 
آن علیه ترامپ شده است، مقرر می کند که وی و موکلانش 
نمی توانند اسنادی که دولت در تحقیقات اولیه به دست 
آورده را برای هیچکس فاش کنند. ترامپ در تازه ترین 
دادگاهی که برای محاکمه وی برگزار شد، اعلام بیگناهی 
کرد. رئیس جمهور سابق آمریکا این پرونده را تحت تأثیر 
انگیزه های سیاسی توصیف کرد و مدعی شد که دادستان ها او 
را هدف گرفته اند که می دانند جو بایدن، رئیس جمهور کنونی 
این کشور نمی تواند در انتخابات ۲۰۲۴ او را شکست دهد. 
ترامپ اوایل سالجاری نیز با دو فقره پرونده کیفری از جمله 
اتهامات مرتبط با سوءمدیریت اسناد طبقه بندی شده فدرال 
در زمان ترک کاخ سفید و همچنین پرداخت حق السکوت 
به یک بازیگر آمریکایی فیلم های مستهجن روبه رو شد. جک 
اسمیت، بازپرس ویژه وزارت دادگستری همچنین اواخر ماه 
گذشته ترامپ را به حذف فیلم های دوربین مداربسته در زمان 
یورش نیروهای اداره تحقیقات فدرال )اف بی آی( به عمارتش 
در فلوریدا متهم کرد؛ فیلم هایی که به باور اسمیت، دال بر 

مجرم بودن ترامپ بوده است.

عمران  خان بازداشت و راهی زندان شد کوتــــاه

 رسانه های پاکستانی از جمله »اکسپرس نیوز« 
اعلام کردند که عمران خان، نخست وزیر سابق این 
کشور بازداشت و برای گذراندن حکم ۳ سال حبس 
راهی زندان شده است. شبکه المیادین اعلام کرد که 
پیامی تصویری از عمران خان در فضای مجازی منتشر 
شده که از هوادارانش خواسته که ساکت ننشینند. 
المیادین افزود که بازداشت عمران خان در مکانی 
نامعلوم صورت گرفته و با هواپیما به اسلام آباد منتقل 

شده است.
 پیام عمران خان به مردم پاکستان

 هم زمان با بازداشت عمران خان، نخست وزیر 
سابق پاکستان، پیامی تصویری از او در حساب های 
رسمی اش در فضای مجازی منتشر شد. وی در این 
پیام تاکید کرد: »تا این پیام به دست شما برسد من 
در زندان خواهم بود، شما در خانه های خود نمانید و 
ساکت نباشید. به خیابان ها بیایید و تظاهرات کنید 
چون این مبارزه من برای شخص خود نکردم بلکه 
برای آینده شما و آینده فرزندانتان این مبارزه را پیش 
بردم؛ مبارزه با ظالمان و ستمگران. اگر شما برای حق 
خود نجنگید زندگی غلامانه خواهید داشت و زندگی 

برده وار هیچ ارزشی ندارد.«
 هواداران به خیابان ها آمدند

 هم زمان با اعلام خبر بازداشت عمران خان، نخست وزیر 
پیشین پاکستان و قطع سراسری اینترنت در این کشور، 
رسانه های پاکستانی با انتشار تصاویری اعلام کردند که 
هواداران عمران خان در اعتراض به بازداشت او به خیابان های 
اسلام آباد، پیشاور و دیگر شهرها آمدند. شبکه الجزیره به نقل 
از رسانه های پاکستانی اعلام کرد: عمران خان، نخست وزیر 
سابق پاکستان به اتهام »فروش غیرقانونی هدایای دولتی« 
به ۳ سال حبس محکوم شد. دادگاه همچنین نخست وزیر 
سابق پاکستان را به ۵ سال سلب صلاحیت برای داشتن 

مناصب سیاسی و حقوقی محکوم کرده است. گفته می شود 
قاضی دادگاه حکم بازداشت فوری عمران خان را صادر 
کرده است. دادگاه عالی پاکستان جمعه اعلام کرد که روند 
محاکمه عمران خان را به طور موقت متوقف کرده است. 
به گزارش ایندینَ اکسپرس، این توقف پس از آن صورت 
گرفت که دادگاه عالی پاکستان از دادگاه بدوی درخواست 
کرد تا بررسی کند که آیا شکایت حقوقی ارائه شده توسط 
کمیسیون انتخابات این کشور، به عنوان بخشی از تحقیقات 
علیه عمران خان، یک دادرسی کیفری است. بر این اساس، 
کارشناسان حقوقی می گویند اگر نخست وزیر سابق در این 
پرونده محکوم شناخته شود، نمی تواند در انتخابات سراسری 
ماه نوامبر پاکستان شرکت کند. عمران خان به اتهام فروش 

غیرقانونی هدایای دولتی قرار بود محاکمه شود. در 
صورت محکوم شدن، این پرونده به زندگی سیاسی 
او پایان خواهد داد. در همین ارتباط، کمیسیون 
انتخابات پاکستان )ECP( دوشنبه دوم مردادماه 
از پلیس شهر پایتخت اسلام آباد )ICT( خواست تا 
به تعهدات خود در مورد تبعیت از حکم بازداشت 
غیرقابل تبدیل به وثیقه صادر شده برای عمران خان 
اقدام کند. درخواست بازداشت عمران خان از سوی 
کمیسیون انتخابات پاکستان در یک پرونده مربوط به 
اهانت به هیات انتخاباتی در ۱۱ ماه می  رسانه ای شده 
بود. موضوع از آنجا آغاز شد که رسانه های پاکستان 
۲۰ دی ماه سال گذشته اعلام کردند که مسئولان 
قضائی به علت »توهین عمران خان به کمیسیون 
انتخابات« حکم بازداشت او را صادر کردند. بازداشت 
عمران خان در اوایل خردادماه سالجاری به اتهام 
فساد مالی، به بی ثباتی سیاسی و اجتماعی در سراسر 
پاکستان دامن زد. البته او اندکی بعد به قید وثیقه 
آزاد شد. عمران خان تاکید کرده که اتهامات فساد 
علیه وی، پاپوش بوده و با این اظهارات خود را با ارتش 
مقتدر پاکستان روبه رو کرده است. ۲۷ اردیبهشت 
ماه سالجاری هم وی از محاصره منزل مسکونی خود خبر 
داد. هیات قضات دادگاه عالی اسلام آباد ۲۲ اردیبهشت ماه 
سالجاری نخست وزیر سابق پاکستان را به قید وثیقه آزاد 
کرد. دادگاه عالی پاکستان بازداشت عمران خان را غیرقانونی 
اعلام کرده و به مقامات این کشور دستور داد تا عمران خان 
را فورا آزاد کنند. نشریه »دان« در این خصوص اضافه کرده 
بود که وکلای نخست وزیر سابق طی جلسه ای شکایت هایی را 
ارائه کرده و در آنها از دادگاه عالی اسلام آباد خواستند تا همه 
پرونده های مطرح شده علیه نخست وزیر سابق را تجمیع کند 
و به مقامات دستور دهد تا اطلاعات دقیقی درباره پرونده های 

ثبت شده علیه او ارائه کنند.

 تنش بی سابقه 
در روابط فرانسه و الجزایر

روابط میان فرانسه و الجزایر از سال ۲۰۱۹ تاکنون 
به حالت عادی بازنگشته و مقامات الجزایری به دنبال 
کاهش بی سابقه این روابط یا قطع نهایی آن در سایه 
نگاه استعماری پاریس به این کشور هستند. خبرگزاری 
اسپوتنیک در گزارشی نوشت: روابط دوجانبه میان 
فرانسه و الجزایر شاهد افزایش تنش ها و اختلافات 
بوده که تحولات و تنش ها در کشورهای آفریقایی 
باعث تشدید آن شده است. از سال ۲۰۱۹ تاکنون، 
روابط میان دو کشور شاهد افزایش تنش ها تا حد به 
وجود آمدن نشانه هایی مبنی بر قطع این روابط بوده 
است به طور ی که حتی مقامات الجزایر زبان انگلیسی را 
به جای زبان فرانسه در دانشگاه های این کشور انتخاب 
کرده اند. در این گزارش آمده است: به تازگی رئیس ستاد 
مشترک ارتش الجزایر در جریان مراسم رسمی سالروز 
استقلال الجزایر، سخنانی علیه فرانسه مطرح کرده است. 
تحلیلگران معتقدند که بحران پیچیده کنونی میان دو 
کشور، ممکن است تا سطوح بی سابقه ای طی دوره آتی 
گسترش پیدا کرده و در صورت اقدام نظامی فرانسه علیه 
نیجر، این مسأله تشدید شود. »زرقانی سلیمان« نماینده 
پارلمان الجزایر در خصوص چشم انداز روابط میان دو 
کشور گفت: روابط میان الجزایر و فرانسه از سال ۲۰۱۹ 
تاکنون بی ثبات بوده است. مردم این کشور در جریان 
اعتراضات سال ۲۰۱۹ مخالفت خود را با روابط دو کشور 
که تنها به نفع فرانسه و اقتصاد و حتی فرهنگ این کشور 
بوده، اعلام کردند. وی اضافه کرد: اگر فرانسه می خواهد 
همچنان به چشم یک کشور استعمارگر به الجزایر نگاه 
کند بهتر است این روابط قطع شود. سلیمان تصریح کرد: 
روابط دو کشور در حال حاضر در بدترین دوره خود به 
سر می برد. در خصوص چشم انداز این روابط باید بگویم 
که ما پیش بینی بی ثباتی های بیشتری میان الجزایر 
و فرانسه را می کنیم به طوری که مانع بازگشت روابط 
دوجانبه به حالت طبیعی خود می شود. فرانسه معتقد 
است که تمایل الجزایر به کشورهای شرق، به ضرر منافع 
پاریس بوده و به هر طریقی برای جلوگیری از این تمایل 
مقامات الجزایر، تلاش می کند. سلیمان بیان کرد که 
هرگونه نزدیکی میان الجزایر و کشورهای شرق به ویژه 
در پرونده های اقتصادی، به ضرر فرانسه است. به تازگی 
سرگئی شویگو وزیر دفاع روسیه در دیدار و گفت وگو با 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح الجزایر خاطرنشان کرده 
است که روابط مسکو و الجزیره به صورت پویایی در حال 
توسعه است. یکی دیگر از موضوعاتی که باعث تنش 
میان دو کشور شد، مسأله امیره بوراوی، فعال الجزایری- 
فرانسوی بود که با کمک مسئولان فرانسوی توانست 
از الجزایر فرار کند. الجزایر در آن زمان سفیر خود در 
پاریس را فراخواند و تصمیم گرفت صدور مجوزهای 

کنسولی به نفع فرانسه را قطع کند.

مدیر  کرمانی،  مرادی  هومن    
سینمای  گسترش  مرکز  مستند 
مستند، تجربی و پویانمایی ضمن 
ارائه توضیحاتی درباره فرآیند ثبت 
تقاضای تولید از سوی مستندسازان، 
از بالابودن گرایش به موضوعات 
اجتماعی خبر داد. مرادی کرمانی 
درباره  »مهر«،  با  گفت وگو  در 
وضعیت ثبت طرح، قرارداد و رجوع 
مستندسازان به مرکز گسترش توضیح 
داد: اگر بخواهیم تعداد طرح هایی که 
امسال به مرکز گسترش سینمای 
مستند، تجربی و پویانمایی ارائه شده 
را با سال گذشته مقایسه کنیم، تا 
این مقطع زمانی افزایش دو برابری 
داشته است و همچنین توانسته ایم 
تعداد قراردادهای بیشتری منعقد 
هم  مستندسازان  تمایل  کنیم. 
بیشتر در حوزه اجتماعی است. وی 
گفت: موضوع »آب« و »جمعیت« 
از موضوعاتی هستند که در حال 
حاضر مهم و جزو مسائل روز کشور 
هستند و امسال یک نگاه ویژه تری 
به این دو موضوع در تولیدات خود 
خواهیم داشت. وی افزود: بعد از آن 
طرح ها در کارگروه استانی بررسی 
می شود و در قسمت اصلی هم که 
می شود،  ملی  مستندهای  شامل 
مستندسازانی که حداقل سه نمونه 
کار کارگردانی یا تهیه کنندگی مستند 
دارند، باید از طریق سامانه طرح شان را 
ثبت کنند که در کارگروه مستند مرکز 
گسترش بررسی می شود. این مدیر 
مرکز گسترش توضیح داد: »دمو« 
باید بین ۳ تا ۵ دقیقه باشد که معرف 
شخصیت ها، موضوع و جغرافیای آن 
فیلم است. طرح هایی که دارای دمو 
باشند، امتیاز بیشتری هم در تایید 

طرح خواهند داشت. 

بازخوانی یک گفت وگو با زنده یاد حمید منوچهری: 
  عاشق کارتان باشید و برای مردم 

کار کنید
 حمید منوچهری، پیشکسوت رادیو و دوبله که چند 
روز پیش آسمانی شد، در گفت  وگویی گفته بود: باز 
هم متولد شوم، رادیو انتخاب اول من خواهد بود، دوبله 
حرفه اصلی ام است، اما رادیو را بیشتر دوست دارم. 
زنده یاد حمید منوچهری یکی از گویندگان، دوبلورها و 
بازیگرانی بود که بیشتر مخاطبان با صدای او خاطره دارند. 
به خصوص سریال های خاطره انگیز و پربیننده »اوشین«، 
)سال های دور از خانه( »کارآگاه گجت« و »میتی کومان« 
که در یادها ماندگار شده است. استاد منوچهری در سال 
۱۳۶۰ کارگردانی »صبح جمعه با شما« را به عهده گرفت 
و تا سال ۱۳۶۵ به فعالیت خود ادامه داد و بعد از آن در 
عصر جمعه و برنامه های ویژه رادیو به کارگردانی و ایفای 
نقش پرداخت. ایرنا نوشت: »خوب به یاد دارم به مناسبت 
سالروز رادیو بود که با استاد تماس گرفتم. زمانی که برای 
انجام مصاحبه با او تماس گرفتم با اینکه سرش شلوغ بود 
اما به گرمی پذیرای من شد. وقتی از او پرسیدم چطور 
وارد کار رادیو شدید؟ گفت: از سال ۱۳۴۰ کار در رادیو 
را به واسطه استاد هوشنگ کاظمی شروع کردم. استاد 
راهنمای من در این کار بود و کار را به من آموخت. 
استاد زنده یاد نصرت ا... خان محتشم بسیار بر گردن تمام 
بازیگران قدیمی رادیو حق دارد و بر سر همه منت گذاشته 
است. خیلی از دوستان کار را از ایشان آموختند. با وجود 
اینکه چندین سال کار کرده بودم اما زمانی که قرار بود 
اساتید و بزرگان این حوزه از من امتحان بگیرند تن و بدنم 
می لرزید. جمعی از اساتید در اتاق فرمان می نشستند و به 
صداها گوش می کردند و حس بازیگر را بررسی می کردند 
که ما می توانیم بازیگر شویم یا نه. زنده یاد منوچهری بارها 
گفته بود که حتی اگر یکبار دیگر هم متولد شود بازهم 
رادیو را انتخاب می کند. او می گفت: بازهم متولد شوم، 
رادیو انتخاب اول من خواهد بود، دوبله حرفه اصلی ام 
است، اما رادیو را بیشتر دوست دارم. هیچ کاری نبود که 
دوست نداشته باشد و انجام بدهد. او می گفت: من تمام 
کارهایم را دوست دارم، من در طول این سال ها با رادیو 
نمایش کار کرده ام و در خدمتشان بودم، عاشق کارم بودم. 
عاشق کارتان باشید اگر عاشق کارتان نباشید با مشکلات 
بسیاری مواجه خواهید شد. سال ها گفته ام کسانی که با 
عشق به رادیو آمده اند بسیار بسیار موفق هستند. عاشق 
باشند همه چیز رفع خواهد شد و بر وفق مراد خواهد بود. 
عاشق کارتان باشید و برای مردم کار کنید؛ چون کاری 
که ما انجام می دهیم برای مردم عزیزمان است و ما برای 
خودمان کار نمی کنیم، باید عاشقانه کار کنیم. من برای 
تمامی مردم جهان آرامش سلامتی و سرافرازی آرزو 

می کنم. 

ژاله علو:

  هیچ چیزی جز عشق من را به سمت کار نمی برد


